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Bodo sledila dejanja 
lepim besedam?

9 to zahtevo je nastopil na nedavni 
seji zbora narodov zvezne skupščine de
legat SR Srbije dr. Koča Jončič v 
razpravi tistega dela programa, ki go
vori o enakopravni uporabi jezikov.

V govoru je med drugim ugotavljal, 
da je sedanja pravna praksa, zlasti za
konodajna praksa na zvezni ravni do
slej precej zaostajala za političnim od
nosom in ustavnim urejanjem tega 
vprašanja, pa tudi za dejavnostjo v po
sameznih republikah in avtonomnih po
krajinah. 'Posamezni zvezni predpisi, 
zakon o organizaciji dela v zveznem 
izvršnem svetu te r zakon o zveznih or
ganih uprave, zveznih svetih in zvez
nih organizacijah iz leta 1967 vsebujejo 
samo posplošene, iz ustave prevzete for
mulacije, ne določajo pa natančneje na
čina in oblike, kako najt bi uresničevali 
navedeno ustavno načelo pri svojem de
lu. Edino novi poslovnik skupščine je 
precej bolj konkretno, določil način, ka
ko izvajati to ustavno načelo v njenem 
delu-“

'Govornik navaja, da so nekateri drugi 
zvezni organi „ustavno sodišče Jugosla
vije in vrhovno sodišče Jugoslavije“ v 
svojih internih aktih natančneje določili 
obseg in način izvajanja tega ustavnega 
načela glede na svojo delavnost, čeprav 
pri nekaterih 'še vedno ni v celoti zago
tovljeno izvajanje teh določb“. Tako se 
dogaja, da nekateri „zvezni organi še 
naprej, objavljajo in pošiljajo svoje ak
te le v srbohrvaščini. Poleg vrste posa
meznikov sta tudi ustavni sodišči Slo
venije in Makedonije opozorili na ne
zadovoljivo stanje predpisov in prakse.“

V zvezi s  tem je govornik postavil 
vprašanje nujnosti izobrazbe ustreznega 
števila naneščencev za zvezne urade. 
Pri tem se vprašuje: „Zakaj je npr. do. 
cela razumljivo, da mora tisti, ki bi se 
rad zaposlil v državnem sekretariatu 
za zunanje zadeve, v zunanjetrgovinskih 
organizacijah ali podobnih ustanovah, 
na '.Ateča ju dokazati ne le pasivno, tem
več tudi aktivno znanje enega in tudi 
več tujih jezikov, od tistih, ki morajo 
delati ali ki delajo na določenih delov
nih mestih v zveznih organih, pa ne 
zahtevamo vsaj pasivnega znanja vseh 
jezikov jugoslovanskih narodov ali ga 
pa jim ne omogočimo, da si to pasivno 
znanje vsaj pozneje pridobijo.“

Dr. Jončič je dalje ugotavljal, da je 
podobno tudi z nekaterimi „zveznimi 
predpisi o enakopravni uporabi jezikov 
kot osebne pravice občana.“' Pravi, da 
so „predpisi zelo malo in le izjemoma 
obdelali to ustavno načelo, v glavnem 
pa omejujejo na načelo, da ima občan 
pravico uporabljati svoj jezik v postop
ku, kar v bistvu bolj izhaja iz načela 
materialne resnice, manj ,pa iz načela 
o enakopravnosti jezikov.“ Ugotavlja, 
„da se številni obrazci tiskajo dvojezi
čno oziroma v obeh pisavah. Vendar pa 
to največkrat sledi iz republiških pred
pisov ali pa gre za dobro voljo posa
meznih organov in uslužbencev, ne te
melji pa na zveznih predpisih.“
, Potreba po razčlenitvi načela o ena
kopravnosti jezikov se kaže tudi v splo
šnih aktih in pri delu nekaterih skup
nostih in združenj delovnih organiza
cij. Govornik je tu našteval za primer 
skupnost PTT, jugoslovanskih železnic, 
jugoslovanskih zavarovalnic socialnega 
zavarovanja itd. Njihovi statuti in pred
pisi o načinu poslovanja „večinoma ne 
vsebujejo nobene določbe o enakopravno
sti jezikov pri poslovanju s strankami 
niti ni teh določb v internem delu ali pa 
so posplošene in nezadostne, pa tudi v 
praksi položaj ni zadovoljiv-“

Govornik je zatem priznal, da so bili 
v zadnjih letih „storjeni ukrepi, da bi v 
zveznem predstavniškem telesu in v ne
katerih zveznih organih dosledneje za
jamčili enakopravno uporabo jezikov ju. 
go,slovanskih narodov“, mora pa ugoto
viti, da „je res, da v praksi ni bilo, za
gotovljeno niti simultano prevajanje, in 
to navzlic temu, da so bile v zadnjih le
tih spričo ,transisterske tehnike dane 
vse možnosti za to. Te možnosti so iz
koriščali za nekatera mednarodna zbo
rovanja. V bistvu je šlo pri tem za pod.

NOVA NAPETOST MED TURČIJO IN GRČIJO
Sredi minulega tedna se je sovra

štvo, ki neprestano tli na sredozem
skem otočku Cipru med; grškim in tur
škim prebivalstvom otoka, znova raz
plamtelo. Turki obtožujejo Grke, da so 
oni začeli s spopadi, Grki pa Turke, da 
je do spopadov prišlo vsled njihovega 
napado na neko policijsko patruljo. Re
zultat spopadov je bil: 25 mrtvih na 
turški strani in 2 mrtva na grški. Šele 
po posredovanju delegatov ZN, ki so 
nastavljeni na otoku še izpred leta 
1963, ko je na otoku divjala prava dr
žavljanska vojna, so Grki izpraznili dve 
turški vasi, ki so ju zasedli v spopadih 
ter se je moglo 250 Turkov vrniti v 
svoje domove.

V turški prestolnici Angori ter v Ca
rigradu je vsled dogodkov na Cipru pri
šlo do protigrških manifestacij ter so 
izgredniki zahtevali napoved vojne Gr
čiji- V grških Atenah in po drugih gr
ških mestih je vladal mir, ker je se
danja grška vojaška vlada prepovedala 
sleherne demonstracije.

Turška vlada je imela 15 urno sfejo, 
na kateri je sklenila varnostne ukrepe 
v državi in vojski. Vsa turška letališča 
so bila za nekaj ur zaprta za civilni 
promet, turška letala pa  ®o letela nad 
otokom Ciprom. Turška vojna mornari
ca je odplula iz Marmorskega morja

proti južni obali države nasproti 7.0 km 
oddaljenemu Cipru.

V Atenah so imeli razgovore grški 
in turški diplomatski predstavniki, glav
ni tajnik ZN U Thant pa je imel se
stanke v New Yorku z grškimi, turški
mi in ciprskimi delegati. Teh razgovo
rov so se udeleževali tudi delegati ZDA, 
Kanade in Anglije, ki so članice NATO.

Po nepotrjenih poročilih je turška 
vlada poslala grški vladi ultimatum, v 
katerem je zahtevala takojšnjo pomiri
tev grškega prebivalstva na otoku in 
odstranitev grala. Grivasa s poveljniš
kega položaja na Cipru. Grivas je vodil 
protibritanski boj na otoku. Grab Gri
vas je minulo nedeljo odpotoval v Ate
ne, toda ni bilo jasno, ali vsled turške
ga ultimata ali sam0 na poročanje gr
ški vladi.

Vsled nove napetosti med Grčijo in 
Turčijo zaradi otoka Cipra so v za
hodnoevropskih prestolnicah ter v Wa- 
shingtonu zaskrbljeno zasledovali raz
voj dogodkov. Oslabitev povezanosti čla
nic 'NATO, med katerimi sta v vzhod
nem Sredozemlju odločilnega pomena 
tudi Grčija in Turčija, zlasti vsled na
petosti, ki v tistem delu sveta vlada 
med Arabci in Izraelom, koristi samo 
sovražnikom svetovnega reda in miru, 
Sovjetski zvezi, Titovi Jugoslaviji in 
ostalim sovjetskim satelitom.

Razvrednotenj«» b ritan sk ega  funta
Britanska vlada je v nedeljo, 19. t- 

m. uradno objavila razvrednotenje bri
tanskega funta za 14,3 odstotkov. Od
nos britanskega funta do ameriškega 
dolarja je odslej naprej 1:2,40. Pred 
razvrednotenjem je veljal en britanski 
funt 2,80 ameriških dolarjev.

Istočasno je britanska vlada obja
vila, da bo uvedla finančne in gospo
darske ukrepe za zaščito britanskega 
gospodarstva in da bo za 100 milijonov 
funtov znižal vojaški proračun. Prav 
tako bodo uyedene omejitve za nakupo
vanje avtomobilov.

Laburistični predsednik Wilson je 
na vse načine zagovarjal razvrednote
nje funta. Izjavljal je, da je imela bri
tanska vlada na izbiro sprejeti nova po
sojila za zaščito funta, toda, ta poso
jila bi bila pod takimi pogoji, da bi 
Anglija imela vezane roke za svoj na
daljnji gospodarski in politični razvoj, je 
trdil Wilson. Zato je vlada raje napra
vila to težko finančno operacijo in bo 
tako rešila funt in britansko gospodar
stvo, ohranila pa svobod0 odločanja na 
gospodarskem, finančnem in političnem 
področju. Tak0 meni Wilson.

Krivdo za sedanje stanje britanske
ga gospodarstva in financ Wilson vali 
na težke zunanje in notranje razmere. 
Zunanjepolitične razmere (vojna med 
Arabci in Izraelom itd.) niso blagodejno 
vplivale na britansko gospodarstvo, no
tranjepolitično pa so razmere slabšali 
predvsem komunisti, ki so s stavkami 
slabili, gospodarsko stanje v državi. Wil
son meče krivdo za. razvrednotenje fun
ta nadalje na konservativce, ki da so

leta 1964, ko so na volitvah izgubili 
oblast, prepustili laburistom tudi 800 
milijonov funtov dolga.

„Sledaj smo odvisni od samih sebe. 
Misliti moramo predvsem na Anglijo,“ 
je poudarjal Wilson. Da bi pomiril zla
sti srednje in nižje sloje, ki bodo naj
bolj občutili razvrednotenje funta, ker 
se bodo cene osnovnim življerijiskim 
proizvodom občutno č&dghile, je Wilson 
izjavil, da bo vlada oliranila pri življe
nju svoje programe o1'.gradnji cenenih 
hiš, šol in bolnic. Istočasno pa je po
zval prebivalstvo, naj ne zahtevajo hi
trega zvišanja plač, kakor naj trgovci 
ne zvišujejo cen čez finančne nujnosti.

Razvrednotenje britanskega funta je 
imelo odmev v financah mnogih držav. 
Nekatere države, ki so močno navezane 
na gospodarstvo z Anglijo, so istočasno 
razvrednotile svoje valute v odnosu do 
britanskega funta. Argentine britanski 
ukrep ne prizadene-

Države, članice Skupnega evropske
ga trga so objavile, da so pripravljene 
zbrati med seboj' 1400 milijonov dolar
jev, ki jih dajejo na razpolago Medna
rodnemu denarnemu fondu, kateri bo is 
tem posojilom in drugimi dajatvami se
daj podprl britanski funt, da se bo mo
gel obdržati na svoji novi vrednosti 2,40 
ameriškega dolarja. Rraneija gleda z 
zadovoljstvom na britansko razvredno
tenje funta, ker je to eiden izmed po
gojev, ki jih postavlja De Gaulle za 
možnost britanskega včlanjenja v Sku
pni evropski trg. Drugi pogoj, ki ga 
postavlja De Gaulle, pa je, da m ora. 
britanski funt prenehati veljati za re
zervno, valuto.

cenjevanje pomena tega ustavnega na
čela pri delu skupščine in drugih zvez
nih organov.“

VI zvezi s tem dr. Jončič tudi ugotav
lja, da je podobno tudi tedaj, kadar se 
občan v svojem jeziku obrača k zvez
nim in republiškim organom v različnih 
postopkih, ter pribija, „da dobi odgovor 
večinoma samo v srbohrvaščini.“

Zato je po njegovem mnenju treba 
„razčistiti vsa sporna vprašanja, obra
čunati z vsemi ostalinami privilegijev 
in tudi z vsemi predsodki, tako. tistimi, 
ki pledirajo za obstoj enega državnega 
uradnega jezika, 'kakor tudi tistimi, ki 
v vsaki prostovoljni integraciji enako- 
pravih narodov in jezikov, vidijo pred
vsem nekakšno nevarnost za svoj0 asi
milacijo.“

V zvezi s svojimi izvajanji je go
vornik postavil tri poglavitna vpraša
nja, na katera bi bilo treba dobiti čim 
popolnejše odgovore:

Prvič, ali je kot politično vodilo in 
kot ustavno načelo dovolj' jasno in po
polno določena enakopravnost jezikov

jugoslovanskih narodov ter svobodna, in 
enakopravna uporaba jezikov narodno
sti ali pa imamo še vedno nepepolno in 
ne dovolj jasno določena in formulira
na vodila i:n načela-

Drugič, ali so zadostni in ustrezni 
razni pravni predpisi in drugi zvezni 
akti ter drugi interni akti zveznih or
ganov kakor tudi samoupravni akti ne
katerih skupnosti delovnih organizacij 
na zvezni ravni ali pa je treba razširiti 
in izpopolniti to dejavnost.

Tretjič, ali in v kakšni meri je bilo 
to politično vodilo in ustavno načelo 
doslej uresničeno v praksi in kakšni 
problemi in težave subjektivne in ob
jektivne narave otežujejo njegovo po
polno uresničitev in po kakšni poti je 
treba napredovati pri njegovem uresni
čevanju.

V zboru narodov zvezne skupščine 
so tudi delegati SR Slovenije. Pa doslej 
še nismo nič brali, da bi bil kdo od 
njih spregovoril besedo 0 potrebi „ust
varitve pogojev za enakopravno upora
bo- jezikov.“

Pravilnost Johnsonove politike v Vietnamu
V Washingtonu je pretekli teden a- 

meriški predsednik Johnson imel dolge 
posvete s, svojimi najožjimi vojaškimi 
in diplomatskimi sodelavci 0 vietnam
skem problemu.

Iz Saigona sta na posvete priletela 
ameriški vrhovni poveljnik v Vietnamu 
grab Westmoreland in ameriški velepo
slanik v Saigonu Buniker.

Grab Westmoreland je Johnsonu po
dal poročilo, o razvoju protikomunisti
čne vojne v Vietnamu ter je nato čas
nikarjem povedal, da se ameriške vo
jaške akcije v Vietnamu tako dobro 
razvijajo, da verjetno ne bo treba zvi
šati števila ameriških vojakov na viet
namskem področju. Grab Westmoreland 
je tudi mnenja, da bodo v naslednjih 
dveh letih mogli število ameriškega vo
jaštva v Vietnamu celo znižati, če bo
do Južni Vietnamci prevzeli postojanke, 
ki jih držijo Amerikanci proti komuni
stičnim partizanom.

Grab Westmoreland je glede božič
nega in novoletnega premirja v zraku 
mnenja, da to premirje komunistom sa
mo koristi, ker ga vedno izrabijo za 
okrepitev svojih sil- Zato meni, da vsa
ko zračno premirje vojno samo podalj
šuje.

Ameriški predsednik Johnson pa je 
na tiskovni konferenci, po razgovorih z 
Westmorelandom in Bunkerjem, razvi
jal naslednje misli:

„Zadovoljni smo z rezultati vojne v 
Vietnamu.“ Glede možnosti premirja in 
poznejšega miru je Johnson dejal, da 
je pred nekaj dnevi predlagal komuni
stom, da bi se njihovi in ameriški dele-

gati sestali na razgovore na nevtralni 
ladji na nevtralnem morju, toda je na 
ta svoj predlog dobil negativen odgo
vor. „To je tudi najboljši odgovor ti
stim, ki mislijo, ida bi že s prenehanjem 
bombardiranja Severnega Vietnama ko
muniste pripravili d0 mirovnih razgo
vorov,“ je dejal Johnson.

V Vietnamu se je medtem razvijala 
silovita bitka med partizani in ameri
škimi oddelki na visoki planoti severo
zahodno od Saigona ter se je ameriškim 
vojakom posrečilo, po težkih izgubah na 
obeh straneh, zavzeti strateške griče in 
deloma uničiti, deloma pregnati komu
niste. Ameriška obveščevalna služba je 
ugotovila, da je komunistično ofenzivo 
nia visoki planoti vodil severnovietnam- 
ski vojni minister osebno.

Vietkong j,e te dni objavil, da je 
pripravljen za božič in novo leto, praz
novati obakrat tridnevno premirje, nia 
vietnamsko novo leto v februarju pa se
demdnevno, premirje. Južnovietnamski 
predsednik Van Thieu je izjavil, da je 
njegova vlada pripravljena praznovati 
enodnevno premirje za božič in novo 
leto in dvodnevno premirje v februarju, 
kajti v vseh dosedanjih premirjih so 
komunisti sam0 krepili svoje postojan
ke z orožjem in hrano.

V Washingtonu iso v zvezi z gornji
mi poročili mnenja, da bodo za božič in 
novo leto ustavili bombardiranja Sever- 
nego Vietnama samo za en dan božiča, 
za novo leto ne, za praznovanje viet
namskega novega leta v februarju pa 
za dva dni.

I Z  T E D N A

V Vatikanu so zdravniki objavili 
sporočilo, da je papež Pavel VI. zelo 
dobro prestal pooperacijski ,čas in da ! 
se njegovo zdravje vidn0 izboljšuje. 
Vapež se je v nedeljo, 19. t. m. popol
dne pojavil ob oknu svojega stanova- 
lja, da je na Trgu sv. Petra zbrani mno

žici podelil blagoslov. V Vatikanu ne 
izključujejo možnosti; da se bo papež 
prihodnje leto udeležil mednarodnega 
evharističnega kongresa, ki bo od 18. do 
23. avgusta v mestu Bogotá v Kolum
biji. Sodijo, da bo papež ob tej prilož
nosti obiskal še Meksiko in Brazil, ne
kateri pa vedo povedati, da se lahko 
zgodi, da bo prišel tudi v Argentino-

V Boliviji sta francoski marksist Re
gís Debray in Argentinec Roberto Bu
stos dobila po 30 let zapora zaradi sode
lovanja pri bolivijskih komunističnih 
gverilcih.

V Vietnamu So v teku krvavi boji. 
Komunistični oddelki so navalili z ve
likimi silami na južnovietnamske in 
ameriške postojanke okoli mesta Dak 
To. Na 1300 m visokem hribu so se 
mečno utrdili ter streljali s topovi na 
položaje ameriške vojske. Zato je mo
ralo ponovno poseči v boje ameriško le
talstvo ter je z bombami obsipavalo ko
munistične utrdbe in strelske jarke. 
Končno se je južnovietnamskim ter ame-

V T E D E N
liškim silam posrečilo prepoditi komu- 
nistično vojsko, ki je v bojih utrpela 

,j velike izgube. Zavezniško letalstvo je 
ponovno bombardiralo pristaniške na
prave v Hajfongu, pa tudi industrijske 
in vojaške naprave v Hanoiu. Komunisti 
so objavili, da so ob teh napadih njihove 
protiletalske baterije in sovjetski Migi 
zbili 17 ameriških letal. V Južnem Viet
namu je izgubil življenje tudi ameriški 
general Bruno Hochmut, poveljnik tre
tje ameriške pehotne idivizije. Ko se je 
vračal z bojišča s helikopterjem na sVo. 
je poveljniško mesto, je helikopter v 
zraku eksplodiral ter v plamenih treščil 
na tla.

Anglija, in Egipt sta obnovila diplo
matske zvezen

V Italiji iso pri zadnjih občinskih 
volitvah stranke vladne leve sredine 
pred komunisti ohranile vse svoje polo
žaje. V Rimu vladne stranke menijo, 
da je to dober znak za naslednje sploš
ne volitve, ki bodo v Italiji prih. leto.

V Parizu je umrl v 80 letu starosti 
ruski princ Feliks Feliksovič Jusupov, 
poročen s sestrično zadnjega ruskega 
carja Nikolaja. V svetu je postal znan 
leta 1918 po umoru zloglasnega meniha 
Rasputina, ki Je bil zli duh na ruskem 
carskem dvoru.

Iz ž iv ljen ja  In dogajanja v  A rgentini
Predsednik republike gnal. Ongania

bo po obisku provinc San Luis, San Juan 
in Mendoza v prejšnjem tednu prihod
nji teden odšel na dvodnevni obisk v 
provinco Rio Negro na jugu republike. 
Obiskal b0 mesta Viedma, Villa Regina, 
San Antonio, Gral Rocea in Cippoletti.

Dr. Krieger Vasena, minister za go
spodarstvo, se je v nedeljo, 19. t. m., 
vrnil s tritedenskega obiska v Evropi. 
V ponedeljek je v triurni avdienci poro. 
čal, predsedniku republike gralu Onga- 
niji o razgovorih, ki jih je imel v Zah. 
Nemčiji, Angliji, Švici, Italiji, Franciji 
in Španiji, časnikarjem je dejal da je 
bil glavni namen njegovih razgovorov 
i  uradnimi predstavniki vlad omenjenih 
držav ter privatnega gospodarstva in 
industrije ta, da jim pojasni napore ar
gentinske vlade in ljudstva za gospo
darsko ustalitev ter da vzbudi pri ome
njenih državah zanimanje za naložbo 
njihovega kapitala v Argentini. V tem 
pogledu so bili njegovi razgovori zelo 
koristni in pozitivni.

I Na vprašanje enega od časnikarjev, 
kakšni da :so napori argentinskega ljud. 
stva za ustalitev gospodarstva je mi
nister dr. Krieger Vasena naglašal, da 
ti napori obstojajo v plačevanju davkov, 
v ureditvi morskih pristanišč, železnic, 
v nezahtevanju previsokih plač, ki jih 
gospodarstvo v sedanjem stanju ne mo
re dati.

Ob obisku ministra za gospodarstvo 
omenjenim evropskih državam so vlade 
teh držav odobrile! Argentini kredit 75 
milijonov dolarjev za nabavo industrij
skih strojev.

V vojni mornarici pripravljajo no
tranjo preureditev. Namesto sedanjega 
poveljstva pomorskih operacij bo v bo
doče glavno, poveljstvo vojne mornarice. 
Vojna mornarica, bo imela, med dru
gim, tudi svoj glhvni stan.

La Capital, dnevnik, ki izhaja v Ro- 
sariu, drugem največjem mestu v Ar
gentini, je v sredo, 15. t. m., slavil 100. 
letnico izhajanja.



V vseh zveznih ustanovah v Beogradu samo 
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Republiški izvršni svet v Ljubljani 
je predložil skupščini v odobritev za
konski osnutek o pravicah funkcionarjev 
in drugih delavcev SR Slovenije, zapo
slenih. v organih federacije V pojasnilu 
predloženega zak. načrta navaja, da je 
v skladu s federativno ureditvijo drža
ve potrebno imeti ustrezno personalno 
strukturo kadrov-funikcionarjev ter vo 
dilnih ■ upravnih in drugih delavcev v 
organih federacije“.

Na seji so ugotovili, „da je SR Slo
venija preslabo zastopana v teh orga
nih in to precej slabše 'kot druge repu
blike. Zaradi tega moramo v naši re
publiki voditi bolj sistematično politiko 
giede prevzemanja funkcionarskih ozi
roma drugih delovnih dolžnosti v zvez
nih organih. Eden od elementov te po
litike je tudi urejanje materialnih od
nosov, kar je naloga zakona“ ('Delo, 
23. 10. 1967).

Razprava o predloženem zakonskem 
osnutku je bila 26. oktobra v skupšči
ni. Poslanci odbora republiškega zbora 
za organizacijsko-politična vprašanja in 
stalnega odbora organizacijskopolitič- 
nega zbora so soglašali v mnenju, da je 
treba to vprašanje rešiti z zakonom. 
Na skupni seji so se pa razlikovali gle
de tega, če je potrebno to storiti tako, 
kakor predlaga izvršni svet. Odbor re
publiškega zbora je predlog zakonskega 
osnutka že v načelu zavrnil, odbor or- 
ganizacijsko-političnega zbora ga je pa

nato sam sprejel v načelu in poedi- 
nostih.

Na seji je član, izvršnega sveta Vik
tor Repič navajal, da je v zvezni skup
ščini, v zveznem izvršnem svetu in v 
upravi federacije od 946 funkcionarjev 
samo 42 uradnikov iz -Slovenije. Po 
ustavi bi pa ti organi morali biti se
stavljeni tako, da bi bile v njih vse 
republike sorazmerno zastopane. Raz
log, da je tako malo Slovencev v zvezni 
upravi je po Repiču tudi materialne 
narave, ker je „težko zahtevati od člo
veka, da bo za nižje materialne dohod
ke prevzel odgovornejše mesto. Ker ®o 
pa Slovenci zelo zainteresirani, da ima
jo svoje ljudi tudi v centrali, je treba 
to urediti tako, kakor predlaga izvršni 
svet“.

Nekateri poslanci so bili v razpravi 
mnenja, da bi to vprašanje morala re
šiti federacija, ker je v njenem intere
su, da so v centrali republike soraz
merno zastopane. Predstavnik izvršne
ga sveta je odgovarjal, da federacija 
toi že dela, toda kljub temu je „SR Slo
venija na tem zelo zainteresirana, je 
pa težko dobiti ljudi, 'ki bi šli na nego
tovo v Beograd, naša republika pa je 
najslabše zastopana v zveznih organih. 
,rh j so celo retsori, v.katerih ni niti ene; 
ga človeka iz naše republike“, je zatr
jeval Viktor Repič.

O končni usodi predloženega zak. 
osnutka še nimamo poročila.

Obsodba slovenskega  duhovnika zarad i V ietnam a
V št- Janžu na Koroškem je ne

davno dobil zadnje zemsko počivališče 
slovenski fant Janez Zupan iz okolice 
Kranja. Pred leti je iz domovine odšel 
v svobodni svet. Posrečilo se mu je pri
ti v ZDA, kjer je pa bil kmalu mobili
ziran. Dodeljen je bil vojaškemu letal
stvu. Letalska enota, v kateri je služ
boval, je bila kmalu poslana v Vietnam 
v boje proti severno vietnamskim komu
nistom- Aprila meseca je bilo letalo v 
katerem je bil tudi Janez Zupan se
streljeno ter je pod njegovimi razvali
nami našel smrt s svojimi bojnimi to
variši tudi on- Ker Amerikanci trupel 
svojih padlih vojakov ne pokopavajo 
na ozemlju, ki je pod komumstično ob
lastjo, so ga na «broške ameriške vlad' 
prepeljali v Št. Janš na Koroško, kjer 
živi stric pok. Janeza Zupana in ga tam 
položili k zadnjemu počitku z vsemi 
častmi- ,

Pc-kop tega fanta pa je imel za Ivana 
Petriča, kaplana v Cerkljah na Gorenj
skem. 'neljube posledica. Kot trdi do
pisnik „Dela“ K. Makuc iz Kranja, naj 
bi bil omenjeni kaplan 11. junija letos 
pri pogrebu na Trati pri Velesovem 
med pogrebnim govorom dejal: „On
stran meje 'na Koroškem smo pokopali

borca, ki je padel v Vietnamu za sveto 
in pravično stvar.“

Zadeva je nato prišla v javnost 29. 
julija, ko je nekdo proti kaplanu Pe
triču protestiral v rubriki „Pisma bral
cev“ pod naslovom „Svetost in zločin
stvo“. Zadevo je mabo pograbilo javno 
tožilstvo, ki je kaplana Petriča obtožilo 
zlorabe svobode pri opravljanju verskih 
opravil. Petrič je odločno zanikal, da 
bi bil kdaj dal tako izjavo, češ da mu 
je dobro znano stališče jugoslovanskih 
oblasti do vietnamske vojne. Tudi o- 
bramba je na podlagi pričevanja neka
terih zaslišancev poudarila, da so to- 
žitelji Petriča napačno razumeli. Kijub 
tenih :ic- -.-Kr ..•¿a-poaaxftlo ■ —

Težah položaj javnih 
knjižnic

V zvezi z letošnjim jubilejnim ob
čnim zborom Društva bibliotekarjev 
Slovenije, na katerem so podelili okrog 
40 dolgoletnim knjižničarjem Čopovo di
plomo, so bili objavljeni tudi podatki
0 stanju knjižnic na Slovenskem- Iz ob
javljenih podatkov je razvidno, da je 
bilo 406 s 675.000 knjigami. Razna dru
štva in organizacije «o imele tega leta 
okoli 360.000 knjig v svojih knjižnicah. 
Tako je bilo v Sloveniji leta 1930 nad
1 milijon knjig.

Po drugi vojni je število knjižnic 
naraslo. L- 1948 je bilo 1164 ljudskih 
in sindikalnih knjižnic s 318-000 knji
gami, leta 1950 se je število knjižnic 
dvignilo na 1225 s 605.000 knjigami.
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NI NEKIH NOVIH, „VSEREŠNJIH“ RECEPTOV

Preveč govorimo o nekih novih prijemih in Imetodah. Starejši zaradi tega 
izgubljajo' pogum in mislijo, da so za v staro šaro. mladi pa mislijo, da bodo 
rešili duSe s kitaro in plesom. Krščanstvo je še vedno bistveno nadnaravno dej
stvo in zato bo nujno neuspešen tisti, ki ne bo gradil na nadnaravnih temeljih. 
Še vodno mora Kristus po meni učiti, reševati in pričevati.

Ne bomo rešili „mladine“. Mladine ni; so1 posamezniki, pesamezne duše. 
Z njimi se bom dianes, ne slučajno — pc< Kristusovi volji — srečal, k njim me 
bo Kristus poslal. Za božje kraljestvo je še vedno treba vsakdanjega, celotnega 
truda, potem bodo mladim kaikia trenutna ,,srečanja“ kaj koristila. To so vedeli 
duhovniki pred naimi in so reševali; isto moramo vedeti tudi današnji oznanje
valci resnice, če naj bomo res moderni.

Anten Smerkolj, tajnik medškofijskega katehetskega- sveta 
v Ljubljani; Cerkev v sedanjem svetu, štev. 7-9, 1967.

Nato se je začela akcija za združeva
nje knjižnic in se je njihovo število 
znižalo za polovico ter je bilo leta 1953 
v Sloveniji 664 knjižnic s 600.000 knji
gami. Po uvedbi reforme so knjižnice

ostale brez sredstev. Po stanju iz leta 
1964 so občine financirale samo še 54 
javnih knjižnic, 407 se jih pa bori z 
velikimi finančnimi težavami. Od tedaj 
naprej se je položaj samo še poslabšal.

K om unisti kupujejo ljudem  od vzete v inograde

fenega duhovnika za krivega ter ga 
..zaradi zlorabe verskih 'obredov v po
litične namene“ obsodilo na tri mesece 
zapora, ¡pogojno za dve leti. Obtoženec 
si je pridržal pravico .priziva.

Tako obsodba pisatelja Rožanca kot 
sedaj kaplana Petriča ponovno dokazu
jeta, da ostaja Jugoslavija kljub navi
dezni liberalizaciji slej ko prej dikta
torska s stalinskimi metodami, kjer je 
¿misliti drugače, kot misli režim, že pre
stopek, ki se konča pred sodnikom.

V Gornji Radgoni so imeli komuni
sti dne 27. oktobra zborovanje. Udele
žila sta se ga tudi člana CK ZK Slo
venije Lojze Herman in Miro Zupan
čič. Na konferenci „so razgrnili neka-, 
tere hibe, ki očitno kažejo na to, da or
ganizacije ZK v tej občini zaradi dose
danje zaprtosti in premajhne razgleda
nosti članov niso dovolj učinkovito po
magale razčiščevati resnih problemov, 
toi ®0i postali nezaželen sopotnik pri 
uresničevanju gospodarske in družbene 
reforme.“ Ugotovili so, ,,da še danes 
v ZK prevladuje enotnost samo v bese
dah, akcija pa zbledi zaradi zastopanja 
ozkih koristi posameznikov ali skupin.“ 

Na konferenci so dalje ugotavljali, 
da „razmere v radgonskem kmetijskem 
kombinatu in nekaterih drugih kolekti
vih, kjer so komunisti kljub hudim ek
stremom v gcspodlarjenniu ih samour 
pravljanju dokaj nemfSni. Zgovorno 
kažejo kak0 plodna tla porajai0 take

razmere za anarhizem in samovoljo po
sameznikov.“ ,

Udeleženci konference so tudi „gra
jali izigravanje nekaterih temeljnih 
zakonov, s katerimi so pred leti v in
teresu samoupravljanja odpravljali iz
koriščanje človeka po človeku. Primeri, 
da danes odkupujejo vplivni ljudje na 
kmetijskih gospodarstvih in , zunaj njih 
vinograde odvzete kmetom z zakonom 
o odpravljanju viničarskih odnosov in 
da tam ustvarjajo s tujo delovno silo 
podobno odnose, zgovorno kažejo na 
rebuidnost in pasivnost Zveze komuni
stov tudi piri urejanju teh vprašanj.“

Končno so „grajali tudi odnos ZK 
d o mladih intelektualcev, zlasti v šol
stvu, zdravstvu in drugih družbenih 
službah, kjer samoupravljanje očitno 
stagnira zato ker urejanie vseh 'io- 
membnih problemov prepuščajo v glav- 
-„ro 'oirganrim ali posameznikom zunaj 
to h 'delovnih kolektivov.“ ,

Dr. Draganovieeve
V Svobodni Sloveniji smo poročali o 

nedavni ugrabitvi hrvatskega javnega 
de-av^a duhovnika dr. Krunoslava Dra- 
ganoviča.

O njegovi sedanji usodi se širijo raz
na mnenja. Titovska agencija Tanjug 
je sporočila, da se je dr. Draganovič, ki 
J« "*!! jpu nSBElitS iz Rima :
gimnazijski profesor ter avstrijski dr
žavljan „sam pros tovoljno vrnil“ v Ju
goslavijo. Isti vi' navaja, da je sedaj 
v Sarajevu in da je 4. t. m. pisal okro
žnem javnem tošilštvu v Sarajevu 
p-'smo, v ¡katerem. ga „pooblašča“ da ga 
objavi z ozirom na „zlonamerne vesti o 
njegovi osebi“. Iz pisma ni razvidno ali 
je Draganovič v htišnem priporu ali 
preiskovalnem zaporu. Proti njemu je 
v teku kazenski postopek po čl. 118 ka
zenskega zakona; ki predvideva kazen

Ogrom ne Industrijske  
za loge

V Ljubljani je imela pred kratkim 
Gospodarska zbornica SRS četrto letno 
skupščino- Na dnevnem redu je bila 
osrednja točka razprava o rezultatih 
gospodarjenja v prvem letošnjem po

lž poročil, ki so bila predložena 
skupščini, je razvidno, da je slovenska 
industrija v tem obdobju povečala iz
voz za 13%, proizvodnjo pa za 3,6%. 
V Jugoslaviji je pa bil izvoz v tem ča
su za 0,2% manjši kot v istem času 
lanskega leta proizvodnja pa za 0,2% 
višja.

Govorniki so naglašali, da so manj 
zadovoljni podatki o prodaji na doma
čem trgu. Ta je vedno manjša. Zato #e 
večajo težave gospodarskih organiza
cij, ker vedno bolj naraščajo zaloge v 
proizvodnji in delno tudi v trgovini. 
Slovensko gospodarstvo je imelo npr. ob 
koncu junija letos že za 860 milijard 
st. dinarjev raznih zalog. Zaloge so se 
povečevale samo v letošnjem prvem 
polletju za 59 milijard. Vrednost zalog 
samo industrijskih izdelkov dosega vi
šino 500 milijard st. dinarjev.

Za predsednika zbornice je bil izvo
ljen Leopold Krese.

skih držav spomenico, v kateri jih ob
veščajo, da so Titovski komunisti dne 
16. septembra dr. Krunoslava Dragano- 
viča ugrabili ter ga nasilno odvedli v 
Jugoslavijo.
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Na dan žc gnan j a v Slovenski hiši v nedeljo, dne 26. novembra, bo' uprava Svo

bodne Slovenije vela dan odprta.
Imeli boste ,priložnost, da kupite najnovejšo knjigo Marijana Miarolta

ROJSTVO, ŽENITEV IN SMRT LED VIKA KAVŠKA
ki vzbuja med bralci toliko dobre volje.

Tudi druge knjige, ki so izšle v založbi Svobodne Slovenije, bodo na razpolago. 
Prav tako bolstei imeli priložnost, da poravnate Zaostalo naročnino.
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prostovoljne“ izjave
za sovražno delovanje in propagando v 
inozemstvu do 12 let.

Titovska tiskovna agencija je spo
ročala tudi Draganovieeve ugodne izja
ve o sedanjem položaju v domovini, ki 
da jih je Draganovič „prostovoljno“ 
dal.

Hrvatske emigrantske organizacije 
so poslale vladam zahodnih demokrat-

Gallusov koncert narodnih pesmi
Spet smo doživeli praznik naše na

rodne pesmi. Pred nabito polno dvorano 
se je preteklo soboto odvijala žalostna, 
vesela, ¡razmišljajoča, opogumljajoča v 
melodijo odeta slovenska pesem.* Skla- 
datelji-prireditelji narodne pesmi iz 
raznih dob so si na njem podajali roke.

Že ob prvi pesmi (’n mau čiez iza- 
ro) je bilo začutiti, da je 'dirigent Julij 
Savelli skrbno ¡pripravil zbor za ta na
stop. Prav nasprotno od tega, kar na
vadno mislimo: ravno pri takih znanih 
in na koncertih že večkrat zapetih pes
mih, je že po prvih tonih spoznati, ali 
je prijem svež, ali je ¡pevčeva duša pol
na, ali pa pesem vodi rutina. Uliti gla
sovi, harmonično podajanje, dovršenost 
prehodov med stavki — vse to je v ome- 
njeni pesmi, pa v naslednjih, skoraj bi 
mogli napisati „v prav vseh naslednjih“ 
pesmih, povzročilo sproščenost zbora ter 
tako odmev v srcih poslušajočih.

V prvem delu koncerta so zlasti pri
tegnile Venite roá’ce moje (z Marijo

* Koncert slovenskih narodnih pes
mi — Slovenski pevski zbor „Gallus“. 
Prireditelj: Slomškov dom. — Dvorana 
Slovenske hiše na Ramón Falconu, 18- 
novembra 1967. Dirigent Dr. Julij Sa- 
velli. — Spored: Hrovatin —• ’nmau čiez 
izaro; Hubad — Vsi so prihajali; Vra
bec — Barčica; Pregelj — Venite roz’ce 
moje; Venturini — Lastovkam; Dolinar
— Venček narodnih; Skoberne — Fur
manska; Kramolc — Jaz 'bi rad cigajnar 
bil. — Drugi del: Vrabec — Dober ve
čer; Mihelčič — Tam v polju; Simonitti
— Lepo moje ravno polje; Savelli — Se 
davno rnrači; Bajuk — Dekle na vrtu; 
Puš — Na Gorenjskem je fletno (ven
ček); Adamič — Ogljar; Ferjančič — 
Planinariea; Mihelčič —< Jaz imam pa 
konjča belega; Puš — Venček dolenjskih 
napitnic. Izven sporeda je bila ponov
ljena Ferjančičeva Planinariea ter do
dan Fleišmanov Triglav.

Marinček, solistko, ki —- kakor smo ne
koč pravili — suvereno obvlada svoj 
glas), pa Lastovkam (solistka Roza Go. 
lob). In če je Jaz 'bi rad cigajnar bil z
nalezljivim ritmom potegnila dvorano 
za seboj, ter je Furmanska (solist Ivan 
Rode) z igro med tenorjem ter basi lepo 
zadonela, bi si pa Nocoj, oh nocoj (z 
istim solistom), zaželeli, čeprav tehnič
no enako dovršeno, vendarle malce bolj 
čustveno. (Zanimivo bi bilo pregledati, 
kolika je razlika med Venturinijevo pri. 
red-bo za mešani zbor pa Boletovo za 
moški oktet — kakor jo imamo v ušesih 
preko Ljubljanskega okteta z Janezom 
Lipuščkom v solu — mogla vplivati ea 
različnost interpretacije )

Iz drugega dela bi enemu bila naj
bolj pri srcu poskočna Jaz imam pa 
kcnjča belega, medtem fco bi bolj iz
birčni verjetno ostali pri prelepi rav
ninski Lepo moje ravno polje (eden iz
med biserov večera — prirejenh za žen
ski zbor). Taim v delu (zbor z duetom: 
Anica Mehle ter Anica Rode) je poka
zala, kako je še tako preprosto a prist
no besedilo ob doživeti melodiji vedno 
znova toplo. Se davno mrači je bila še 
druga izstopajoča pesem: ob delikatno 
spremljajočem zboru je altistinja Roza 
Golob znova pokazala, kako samo iz 
ravnovesja prihaja dovršenost: kaj 
zmore lep glas. kadar ga vodi čisto 
čustvo. Anica Mehle je v Planinarici 
dostojno odpela svoj solistični del.

'Čeprav je bilo ponekod čutiti trud- 
nost pevcev in čeprav je ta dan „Bue
nos Aires“ postavil na laž svoje ime, 
kajti že zlepa ni tako pritiskalo na po
jočo kakor na poslušajočo množico — 
je vendar treba reči, da je ta Gallusov 
koncert eden izmed lepših med nastopi 
zadnjih let. Inteligentna razporejenost

sporeda je doprinesla svoje k zaokrože
nosti ter k lahko tekočem večeru.

Basi se zde kar dovolj močni, čeprav 
si ob mladostnih ¡spominih ¡pa tudi o:b 
atavističnih slovanskih zagrabkih ver
jetno vsi zaželimo bbsovske dominacije, I 
medtem ko bi tenorjem prišlo prav, ko 
bi med novačenjem med našimi fanti in 
možmi mogli priti vsaj še do treh, šti
rih glav. Čeprav so v redu rešili svojo 
nalogo, bi brez dvoma ob številnejši 
.enorski zasedbi efekt, mogel biti večji. 
Ne sicer po volumnu, ampak po tisti 
airni, a kondenzirani gostoti, ki jo di

rigent vedno zadržuje od „fff“. Soprani 
in alti so lepo uravnani in če je kdo 
pred leti mislil, da bo s starimi pevci ] 
Gallusa konec, se je mogel ob mladih 
licih na odru ¡prijetno zamisliti.

Med ženskimi glasovi je veliko do
brega materiala, vendar je takoj za
znati, kako so ženski glasovi važnejši 
po obsežnosti lestvice ter po volumnu 
kakor .pa po doživljajskih zmožnostih. 
Lepi glasovi, ki ;pa čustveno niso ved
no modulirani. Kakor da .pevka obvlada 
tehniko petja, besedila pesmi pa da še 
ni mogla polno doživeti. To je bil in bo 
problem vseh zborov. Naš tu je hujši, 
ker pevci dostikrat prihajajo iz družin, 
kjer se ni pelo s čustvom, ali kjer se 
ie sploh malo pelo. In danes se po dru
žinah —■ ne sam0 po slovenskih in ne 
samo na tem kontinentu! — vedho manj 
poje. Dirigenta čaka. poleg njegove 
specifične naloge, še posebno delo, prav 
tako važno: kako prebuditi duše teh 
mladih edasov. Tern težavam je nekoč 
— še. doma! — skušalo odpomoči slo
vensko ozračje samo. pa očetje in ma
me doma, pa učitelji v šolah pa še raz
ni literarni ali recitacijski krožki — v 
svetu je dirigent v glavnem prepuščen 
samemu sebi- Pri tem delu mu ra  še 
številna „konservirana glasba“ (plošče)

ter TV aparat stojita kot huda nasprot
nika nasproti. .. Kljub čudovitemu 'gla
su. ki ga pevec lahko namreč ima, jP 
težko, da bi se po enkratni ali dvakratni 
tedenski vaji pri zboru glas mogel raz
rasti v vsej svoji razsežnosti, v vsem 
bogastvu- 'Ne hi omenjali tega, če ne 
bi za lepimi mladimi glasovi čutili še 
„oiikega skritega bogastva, ki bi tako 
njim samim kakor ¡publiki moglo dajati 
vedno večjih užitkov.

Posamezne pesmi je prijetno in zelo 
neprisiljeno povezoval pisatelj Jože Kri
vec. Preproste pa res bistvo pesmi za
devajoče kratke oznake so uvajale pe
sem za pesmijo, zlasti mlademu rodu 
odpirale poglede na značilne drobce iz 
naše narodne psihe, ki jih nikjer drugje 
ni tako najti, kakor prav v narodni 
pesmi.

Poseben akord večeru je bil dodan 
/ nastopom novega mladinskega zbora 
Gallusa. Pod vodstvom Tineta Selana je 
odpel klasičnega Mojstra Jaka, vesele
ga Cigančka, pa ¡s pomočjo korajžnih 
mladih solistov (Cestnik in Janez Rode) 
Dajte mi zlatih strun. Bolj kot umet- 

iški užitek pomeni ta prvi nastop cbe- 
ajooo rast. ¡Poleg zborov, ki med nami 

že obstojajo, moremo z njimi dobiti no- 
o krepko jedro. V tej deželi, ki je še 

oh našem prihodu poznala mladinsko 
petje po večini le po Dunajskih pevčkih, 
„i pa more danes svoje mladinsko petje 
(za primer samo zbor iz Murialda) po
šiljati cel0 v svet, ima naš mladinski 
7'bor vendarle še lahko posebno funkci
jo. Seveda bolj kot od otrok samih (ali 
pa njih staršev, ki jim otrokovo sode
lovanje v zboru odvzame od že takt) 
maloštevilnih prostih uric še ¡nekaj ča
sa, ki bi pa ob zavesti, kakšne velike 
estetske pa tudi splošno vzgojne važ
nosti je petje v zbora, gotovo doprinesli 
še to žrtev za otroka) — je bodočnost

zborčka odvisna od dirigenta. Zdi se, 
da ima Tine Selan primeren karakter 
in da bo tudi njegov temperament po
tegnil mlada srca za seboj. Če bo tudi 
njegova zahtevnost po kvaliteti ter .po 
resnem študiju močna, si moremo že čez 
nekaj let obetati lepih pevskih večerov.

'Čeprav vsi vemo, da se bomo brez 
slovenske ibesede, zlasti pete pesmi in 
pa igrane na odra, izgubili, vemo pa 
manj, kar danes ¡sociologi po svetu ved
no pogosteje poudarjajo: z izgubo na
ših vrednot bo oškodovan tudi svet. 
Vendar Gallus — pa upajmo, da v bo
doče tudi „mladi Gallus“ — ne vršita 
med nami samo nekega narodnoohra- 
njevalnega dela. Gre tu tudi za estet
sko vzgojo tako nastopajočih kakor po
slušajočih. Eni in drugi moramo torej 
za eksistenco Gallusa biti hvaležni. In 
več1’a kot ho Gallusova sila, večja bo 
naša hvaležnost. Kdor pa goji svoj 
estetski čut, ga dviguje tudi tistim, ki 
žive poleg njega, brez ozira na njih 
narodno 'pripadnost; kakor je prav tako 
res, da bi o.bubožanje naše glasbene kul
ture neposredno — naj bb še v tako 
mali meri — vendarle tudi škodilo kul
turi -sveta, v katerem bivamo.

Če je preid: leti o'b nekem Gallusovem 
koncertu pred argentinsko publiko se
danji ravnatelj Colona napisal, da spa
dajo odpete pesmi v ¡antologijo najlep
ših folklornih pesmi na svetu, potem 
moramo mi sami še posebej razumeti, 
s kakšno željo po še večji kvaliteti — 
nač v okviru realnih možnosti — po 
še globljem čustvu ob interpretacijah 
na.što pesmi, bi morali imi vsi biti na
polnjeni.

Vsem ¡pevkam, pevcem, pa dirigentu 
smo za  ta večer lahko hvaležni. Dolgo 
trajajoči aplavzi so bili le priložnostni 
znak ¡poklona, a njih odmev naj še dolgo 
doni v ušesih nastopajočih. A. B.



V čretu pri Celju je 25 oktobra zve. 
čer zavozil motorni vlak, ki je bil na
menjen v Rogaško Slatino in dalje v 
Kumrovec, v zadnji vagon tovornega 
vlaka. Pri trčenju se je sprednji del 
motornega vlaka razbil. Od 53 potnikov 
jih je bilo 24 ranjenih. Do železniške 
nesreče je prišlo, ker je motorni vlak 
obstal na ločnici tirov in zaprl pot mo
tornemu vlaku na levo.

Slovenski šolski muzej v Ljubljani 
je pripravil razstavo „Šolske gradbo na 
Slovenskem v obdobju 1775 do 1966,“

Slovensko geološko društvoi je 28- in 
29. oktobra pripravilo študijski izlet na 
Gorjance. Udeležili so se ga zlasti ti
sti. ki podrobneje raziskujejo to pogor
je- Izletnike sta vodila geološka stro
kovnjaka dr- Marij Pleničar iz Ljublja
ne in prof. dr. Marij Herak iz Zagreba.

Umrli so. V Ljubljani: Jože Jenko,
v. žel. inšpektor v p., Ladislav Puc, fin. 
revizor, Prane Buzga, upok., Zofija 
Savnik roj. Domla.diis. Anton Vovk, žel. 
upok-, Miša-Julij Kanoni (žrtev planin), 
Ignac Lanko, Rudi Pizzulin, Alojzij Po- 
lanjko, biv. trgovec, Avrelija Hrastnik 
roj. Vržec, Ivanka Halilbašič roj. Ci- 
mermančič, Angela Marn roj. Bravni
čar, Frančiška Dimnik roj. Zajc, Ma
rija Remžgar, Niko Mehore in Lojze 
Vajdič šofer v Celju, Janko Rot, upok. 
v Kranju, dr. Matko Mrgole, zdravnik 
in upravnik Zdravstvenega doma v p. 
v Ptuju, Fran Kukec v Radečah, Mako 
Martinčič, v. lovski nadzornik v p. v 
Knežaku, Valentin Kozamernik, upok. 
v Gaberju, Anton Rugelj v Zalogu, Ka
rolina Novak, upravnica pošte v Topol
šici, Janez Trbovec v Hrastovici pri

S i. O  V  E N C I

BUENOS AIRES

Prijateljski obisk uglednega rojaka iz
Avstralije

Prejšnji teden se je mudil v Buenos 
Airesu na obisku g. Dušan Lajovic, slo
venski industrialec iz Sydneya v Av
straliji. G- Lajovic je član avstralske 
uradne trgovinske delegacije, ki je do
slej obiskala naslednje ameriške drža
ve: Meksiko, 'Venezuelo, Peru in Čile. 
Iz čilske prestolnice je g- Dušan Lajo
vic priletel za nekaj dni v Buenos Aires, 
odkoder se je v ponedeljek, 20. t. m., 
vrnil v Santiago ter bo nato z ostalimi 
člani avstralske trgovinske delegacije 
obiskal še države Ekvador, Kolumbijo- 
nakar se bo iz Meksika vrnil v Sydney.

Avstralska trgovinska delegacija 
ima 16 članov ter so v njej zastopane 
vse avstralske gospodarske panoge.

G- Dušan Lajovic je v njej kot 
predstavnik avstralske industrije alu
minija. Njegova tovarna Impakt spada 
med največje tovarne aluminija v Av
straliji z letno proizvodnjo 120.000 ton. 
Izdeluje aluminij v palicah, izseke za 
tube za zobno pasto, aluminijasti ma
terial za, stavbarstvo ter najrazličnejše 
strojne naprave iz aluminija. Tovarna 
ima nad 6.000 kv. m pokritega prostora, 
je najmoderneje opremljena, sikoro po
vsem avtomatizirana, ter kljub vsej mo
dernizaciji še vedno zaposluje okoli 200 
nameščencev.

Smisel za industrijo je g. Dušan La. 
javic dobil od svojega očeta, ki je bil 
v Ljubljani ustanovitelj Saturnusa, nato 
pa je imel tovarno za izdelovanje alu
minijastih predmetov v šiški. Kot odlo- ! 
čen protikomunist je leta 1945 odišel v 
begunstvo. Preživel ga je v Italiji, odko
der je emigriral v Avstralijo. Tu je bil 
najprej zaposlen po raznih tovarnah 
kot navaden delavec, nato pa je začel z 
manjšimi tovarniškimi obrati, dokler ni 
razvil svojega industrijskega podjetja 
do sedanje višine in ugleda.

Lajovičeva tovarna aluminijo v Syd- 
neyu je gospodarsko najtesneje pove
zana s tovarnami aluminija Kuala Lam- 
pur v Malaziji, v Manili na Filipinih in 
Maracaya pri Caracasu v Venezueli. V 
vseh teh tovarnah ima g- Dušan Lajovic 
večino delnic ter je v njih chairman in 
managing director. Prodajo izdelkov nje
gove tovarne v Syineyu vodi n jegov brat 
Milivoj

A R O C N T I N I
Med svojim bivanjem v Buenos Ai

resu je g. Lajovic v četrtek, 16. novem
bra, zvečer obiskal tudi uredništvo Svo. 
hodne Slovenije ter je ostal dalj časa 
v prijateljskem razgovoru s člani ured
ništva. Ogledal si je tudi Slovensko hi
šo ter vse prostore v njej.

Člani uredništva so se mu za pri - 
jateljski obisk zahvalili ter mu želen 
še več uspehov v njegovem industrij
skem podjetju. Ob slovesu je g. Lajovie 
obljubil, da bo prihodnje leto prišel na 
obisk v Argentino s svojo gospo soprogo

Šolski izlet
Slovenska Pristava v Castelarju je 

v soboto, 18. novembra, zaživela, da 
malokdaj tako. 417 otrok slovenskih 
osnovnih šol je s svojim učiteljstvom 
preživelo na njej izletni dah. Zjutraj so 
se udeležili, zaključne šolske sv. maše, 
ki jo je daroval g. msgr. Anton Ore- 
har, čez dan se pa naužili sonca in iger 
in petja, da bo ostal izlet v spominu 
kot 'eden' najlepših srečanj sto in sto 
slovenskih otrok z različnih delov Ve
likega Buenos Airesa.

Osebne novice
Družinska sreča. V družini Petra 

Klobovsa in njegove žene ge. Ivanke 
roj. Grilc se je rodil' sinček. Dne 19. no
vembra je bil krščen v Marijini baziliki 
/ Lourdesu- Na ime Stanislav Alojzij ga 
'e krštil g. duh. svetnik, Alojzij Ko- 
šmerlj, botrovala sta  ga Mateja' Hafner 
'n g. Alojzij Oven iz ZDA, ki ga je na- 
lomestoval g. Jože Grilc. Srečni druži
ni naše čestitke.

t  Katarina Krušič roj. Zarnik. Iz
Jomovine je prišlo žalostno sporočilo, da 
je dne 7. novembra v 81. letu starosti 
mirno v Gospodu zaspala blaga sloven
ska žena in vzorna kršč. mati ga. Ka
tarina Krušič roj Zarnik.

Rajna Katarina Krušič je bila roje
na 30. aprila 1887 na Bregu pri Ko
mendi. Prvič je bila poročena na Do
bravi (Komenda), pa ji je mož v prvi 
svetovni vojni umrl. Ostala je s sinom 
Francetom.

Leta 1919 se je drugič poročila z An
tonom Krušičem v Mengšu. V tem za
konu se je rodilo 8 obrok. Dva sta umrla 
že v rani mladosti, najsbarejšega sina 
Ivana — bogoslovca in Toneta, ki je bil 
določen za prevzem kmetije, so Angleži 
leta 1945 z ostalimi domobranci vrnili.

S lo v e n s k o  s la v je  v  B e r a z a te g u i ju
V nedeljo, 19. novembra, je bila v

Berazateguiju proslava tretje obletnice» 
odkar je bil blagoslovljen tamošnji Slo
venski dom.

V njem ima svoje prostore šolski 
tečaj Ivana Cankarja. Poleg zidane 
stavb.-e ob cesti so si požrtvovalni ro
jaki v ozadju zemljišča postavili še 
drugo prav tako zi/dano stavbo, v ka
teri se bo lahko zbirala krajevna slo
venska srednješolska mladina. Saj je 
gotovo za vse razveseljiva novica, da 
v domu tak tečaj deluje že pol leta in 
da redno obiskuje pouk 12 dijakov in 
dijakinj. Novi prostor je zgrajen tako, 
da ga je mogoče uporabljati tudi za 
druge potrebe.

Dopoldanski program se je začel z 
dviganjem obeh zastav. .Sv. mašo je 
imel g. msgr. Anton Orehar ob asistenci 
g. Jožeta Guština. G. msgr. Orehar je 
imel tudi priložnostni cerkveni govor.

Popoldanski spored je začel tajnik 
doma Ivan, Korošec. Pozdravil je pred
sednika Zedinjene Slovenije, predstav
nike slovenskih idomov ter društev in 
organizacij protikomunističnih Sloven
cev in njihovega tiska ter napovedal 
spored.

Prvi je spregovoril predsednik Slo
venskega doma v Berazateguiju Jože 
Vidmar. Med drugim je potrebo po last
nem domu in njegovo nalogo označil 
takole:

„Dostikrat čujemo vprašanje, zakaj 
se S'ovenci v tujini skušamo s tako 
vztrajnostjo utrditi ter povečati pove
zanost in skupnost med seboj. Mnogim 
je to nerazumljivo, /drugim se zdi to ne
smiselno. Mi pa v svojih srcih čutimo 
nujno potrebo po čim tesnejši poveza
nosti in družabnosti,“

„Brez organizaciji bi se gotovo mno-

if f . R o s ta n d :  V e s t  in  J . J a le n :  S r e n ja

Kulturni odsek Našega doma v San 
Justu je priredil v nedeljo, 12. novem
bra 1967 v novi dvorani doma Mouri- 
ceja Rostanda dramo s prologom in v 
treh dejanjih Vest v režiji g- Janeza 
Špeha. Eila je t 0 prva- celovečerna pri
reditev v novi dvorani, ki je bila pol
no zasedena, -če bi človek sodil po par- 
ketih in lepih tapeciranih stolih v dvo
rani, bi dejal, da je novo gledališča 
res že do kraja opremljeno, pa ga je 
bilo treba baš za to priložnost dobro 
pospraviti in je trenutna bdlezen g. 
scenografa celo začetek predstave ne
koliko zakasnila, ker so morali igralci 
kar sami oder pripraviti. Bil je to ve
čer odprtja nove dvorane, ki se je iz
vršil brez vsake reklame in brez po
sebne slovesnosti in bil je to praznik 
rpžfserjevega (50-letnega življenjskega 
jubileja in tudi jubileja špehovih re
žij. O teh slavnostnih dogodkih je ob 
začetku prireditve spregovoril g. dr. 
Jože Krivec, ki je naštel vrsto špeho
vih nastopov; povedal, da je g. režiser 
skromen, brez bučne reklame in da ti
ho, pa vztrajno vrši svoje gledališko 
poslanstvo že ves čas našega bivanja v 
Argentini, a ga je pričel med nami že 
prej v. italijanskih taboriščih. Živahen 
aplavz je veljal g. Špehu, k0 so mu de
kleta v ljudskih nošah izročila zaslu
žen šopek cvetja.

Zastor pred odrom je -bil še provi
zoričen in tudi oprema oidra deloma še, 
vendar je drama potem kar hitro po
tekla in se 'kor.čala še nekoliko pred 
napovedano uro. Vest -smo videli že 
pred leti (menda pred 17); g. Janez 
Perharič in- -gdč- Anica Šemrov sta 
igrala takrat isti vlogi kot tokrat, 
duhovnik-spovednik je bil takrat g. 
Špeh, a razen is-taršev Holderi/nov so 
sedaj vse vloge na po-vo zasedene. So
deloval je takrat tudi pred kratkim 
smrtno ¡ponesrečeni g. Ciro Skebe, či
gar programsko grafiko so tokrat spet 
uporabili za lično izdelane programe.

Profesorja Roberta H-olderioa je to
rej igral „stari“ g. Janež Perharič in 
njegovo ženo Luizo prav tako že prvič 
preizkušena gdč. Anica Šemrov. Z ozi
rom na to. da je bila obleka g. Perhari- 
ča že nekoliko staromodna, sta bili o- 
blačili gdč. Šemrovove nekam preveč 
sodobni, kar velja tudi za Angel&ino 
obleko. Bi pa pri obeh starših in pri 
Angeliki poudarili lepo slovenščino, kar 
velja tudi za yse ostale vloge. Gospa 
Luiza je zlasti v začetku malo preveč 
z rokama sogovorila, kar je morda o- 
stanek spomina na premiero pred 17 
leti, a je ustvarila lik preizkušene in 
v nespremenljivost sinove smrti vda
ne matere, .čemer se je /počasi prilago-

Oba so komunisti po strahovitem mu
čenju pobili.

Rajna je leta 1945 ostala doma, njen 
mož/ z otroci j'3 pa prebil begunska leta 
na Koroškem, od koder je leta 1948 pri
šel v Argentino, kjer je pred 14 leti 
(1953) umrl.

Rajno Katarino Krušič je bolezen 
-adnja leta -tako napadla, da postelje 
skoraj ni več zapustila. Posebno v zad
njih mesecih je hudo trpela, toda trp
ljenje je prenašala z globoko vdanostjo 
in vero v Boga. Dne 7. novembra so se 
ji iztekli dnevi žiy$gnja. Zadnje zem- 
sko bivališče je dobila dne 9. novembra 
'na mengeškem psko/jialisču. Za njo žalu
jejo sin 'France' fe družino teh hčere 
Kristina por. Slabič z družino, Marija 
por. Krajnik z /družino, Ivana in /Pavla 
por. Svetlin z družino. Vsem izrekamo 
ob bridki izg.u/bi ljube mame in stare 
mame iskreno sožalje, rajna naj mirno 
počiva v domači zemlji, njena duša /pa 
uživa bogato plačilo pri Bogu za vse 
trpljenje :<a žrtve, ki jih je doprinašala 
v življenju za Kristusa in Cerkev.

t  Ivan Uampa. Dne 16. novembra t. 
1. je umrl v Munru v 85. letu starosti 
Ivan Čam/pa, čevljarski mojster iz Rib
nice na Dol. K zadnjemu počitku so ga 
položili dne 17. /novembra na pokopališču 
v Oliv-osu, /kjer je opravil pogrebne 
obrede ter izmolil molitve za rajnega 
g. Jure Rode. Rajni zapušča v Argen
tini ženo Pavlo ter hčerko Niko, kate
rima izrekamo ob smrti moža in očeta 
iskreno sožalje, rajnemu pa želimo več
ni mir in pokoj

Jeval tudi tipični German oče Holderin 
in pa zlasti zaročenka Angelika v krea
ciji gdč- Marije Tomaževič. To deklet
ce zaradi svoje mladosti n/ajbrž,premie
re še ni doživelo in ker pri špehovcih 
že obžalujemo odhod -na drugi svet in 
utrujenost, če že ne od s luž n-o st neka
terih sodelujočih, je to s svojo neprisi
ljeno naravnostjo in lepim govorom, 
posebno z že -omenjeno lepo slovenšči
no go-spodična sijajno nadomestila. 
Njena pojava je nad vse hvalevredno 
doprinesla k slavnosti tega večera. G- 
Milan Juvančič kot knjigarnar Frauen- 
lieb je izmed starejše špehove ekipe in 
je le/po podal vlogo res knjigarnarja in 
/ne samo trgovca- Tudi gdč. A. Klemen, 
Hol/Jerinova služkinja Avgusta je bila 
na mestu. Brezimni Abtoe g. Mihe Ca
se rja je podal’ stališče krščanske mo
ralke prisrčno naravno, dasi se je o 
njeni pravilnosti ali labilnosti kritika 
gotovo že razpisala. On, Marcel, ima 
močno občutljivo vest, kar je g- Janez 
Hren eden novejših stebrov Špehovcev 
i  vidnim poglabljanjem v besedno igro 
in s psihološkim približevanjem, stali
šču Holderlin-ov /skušal uveljaviti, kar 
je s svojo načrtno igro tudi povsem do
segel.

Tako je drama dosegla svoj namen 
in občinstvo ji je z napetostjo sledilo. 
Celo. otroci, ki jih m-eid gledalci ni manj
kalo, so bili z/aču-da mirni. Svečanost, 
ki jo celotna predstava terjajoče vzbu

gi izgubili in vse naše kulturno in so
cialno delo bi bilo kot klic vpijočega v 
puščavi, ki ga ne bi nihče slišal. Sedaj 
po tolikih letih truda in žrtev lahko 
rečemo, da so nam naše organizacije, 
tako skupne kot krajevne, v moralno, 
kulturno in narodnostno oporo. Kultur
no in socialno delovanje posameznikov 
med nami ima hvaležen odmev. Med 
vsemi Slovenci uživa /priznanje ter vzbu
ja občudovanje tako pri domačinih, dru. 
gih narodnostnih skupinah, kakor budi 
med rojaki v domovini.“

,/Poleg navedenih razlogov pa nas 
druži še težka skrb za našo mladino. S 
tem, da ji kažemo, /kako draga sta nam 
domovina in slovenski jezik, skušamo 
tudi v mladini vzbuditi spoštovanje do 
naših idealov. Če bomo znali vcepiti v 
duše mladine smisel za našo zgodovino, 
za naše borbe, za naše narodne in verske 
ideale, potem bomo lah/ko rekli, da smo 
jo ohranili skupnosti in narodu.“

Svoj govor je zaključil z ugotovit
vijo, „da ni nič čudnega, če se na ta 
dan spominjamo tudi domovine. Saj je 
ta dom zrasel iz misli nanjo in je /plod 
osebnih žrtev prav majhnega števila čla
nov. To je dom, slovenski dom, zasno
van in zgrajen s slovenskimi silami“. 
Zat0 se iskreno zahvaljuje vsem čla
nom, ki so „zares nesebično sodelovali 
z denarnimi prispevki in s fizičnim de
lom pri gradnji n/ovi-h prostorov, ki so 
jih zahtevale potrebe slovenske mladi
ne“. Prav tako se zahvaljuje učiteljstvi! 
nižjega i/n višjega tečaj/a za tako po
žrtvovalno delo pri vzgoji mladine in 
kulturnemu odseku za njegovo delo. 
Želi, 'da bi med rojaki še „naprej vladal 
smisel za skupnost in za odpoved vseh 
osebnih prednosti ali iskanja časti. 
Kajti to je dom vseh, brez razlike in 
izjeme. Zato obstoja tudi dolžnost sode
lovanja in pomoči nas vseh“.

Za predsednikom Slovenskega doma 
v Berazateguiju Jožetom Vidmarjem je 
izrekla tople pozdravne besede pred
sednica krajevnega krožka SDO gdč. 
Lučk/a štrbenčeva, nato so pa dekletca 
Marica-Janika in Pavlirika pokazale, 
kako imajo mamico rade; dan in živ
ljenje' pred vojno na slovenski zemlji 
so pokazali Janko, Mihec, Nežica. Dani 
in Jožko kot sejalec, kosci ln žan.jie&ri 
Naslednjo točko so imela dekleta iz, Ca. 
rapachaya ter so ljubko zapele tri pe
smi. S kitaro je korajžno nastopil mla
di Rudi Dolenc. Živahno odobravanje 
je žela tudi skupina ¡harmonikarjev iz 
San Martina pod vodstvom /svojega uči
telja g Jenka. Popoldanski kulturni 
spored so pa zaključili iberazateški slav
čki, ki so tokrat nasto/pili pod vodstvom 
svojega pevovodje g- J«žeta Omahne, ki 
je prišel na proslavo, čeprav še s pa
lico zaradi poškodovane noge. Lepo in 
z občutjem s0 zapeli pesmi „O ja", 
„Svetlo sonce“, „Prele/pa je Selška do
lina“, ,/Godec p o/d: figo“ in nazadnje 
,,Na plavi Donavi“, ki je pa bila že uvod 
v družabni del prireditve, pri kateri je 
sodeloval orkester Planika, in je pote
kala v toplem slovenskem družabnem 
vzdušju i/n razpoloženju.

Vsak teden ena
O B R A Z V  D L A N I

France Balantič
S teb er  si, o b te  b ijem  z  vročo glavo, 
nič sv e te g a  več m ojim  n i rokam.

F ra n c  P e r n iš e k  
60- le tn ik

P r a v  na 
/današnji dlan 
se jim je pri
družil, ker je 
bil rojen na 
'ta -dan leta 
1907 v Rade
čah pri Zida
nem mostu. 
Tu je bil nje
gov oče kro
jaški moj/ster. 
Jubilant ga 
je izgubil že 
v mladosti. 
-Skrb za vzgo
jo in vzdrže

vanje treh otrok je od 'tedaj naprej bi
la na ramah njegove skrbne matere 
Frančiške. -Srednjo šolo je obiskoval 
pri salezijancih, kjer pa je močno zbo
lel.

Kot 17. leten fant j,e prišel v Ljub
ljano ter prevzel službo pri Orlovski 
zvezi. Od tam ga pozna vsakdo, ki je 
imel doma po prvi svetovni vojni kaj 
opravka s slovensko katol. mladinsko 
vzgojno organizacijo. Pozneje je dobil 
zaposlitev pri Okrožnem uradu za zava
rovanje delavcev v Ljubljani. V njegov 
referat je spadal /nezgodni oddelek.

Vsa ta leta se je živahno udejstvo
val še naprej v mladinski kat. vzgojni 
organizaciji, svojo delavnost pa razteg
nil tudi na Zvezo združenih delavcev in 
Zvez0 združenih zasebnih in trgovskih 
nameščencev.

Ob poskusih infiltracije komunistov 
v Jugoslovansko strokovno zvezo, je bil 
med tistimi, ki so -odločno nastopili 
proti komunistom. Tedaj je napisal bro
šuro „Zakaj nisem krščanski socialist “
/ tistih letih je bil tudi član Narodnega 
odbora Kat. akcije za ljubljansko ško
fijo. Čla/nlke socialne vsebine je /pa ob
javljal v glasilu nameščencev Bodoč
nost.

V Ljubljani se je leta 1933 -poročil 
z go. Antonijo Krnc. V srečnem zakonu 
se jim sta rodila 'hčerka Cirila -por. z 
dr. Tonetom žužkom, in sin Franci, ki 
je pred časom na buenosaireški univerzi 
diplomiral za arhitekta.

/Med komunistično revolucijo je ju
bilant nastopal kot predavatelj na raz
nih sestankih proti komunistom. Be- 
g-ntifA« le ta  j o  v-- Jrinži.nn—preživel—na—  
Koroškem. Kot član Soc. odbora in ta- 
taboriščne uprave je pa moral leta 1948 
na. zahtevo Titovih komunistov zapu
stiti 'taborišče v Spittalu. Naslednje 
leto je prišel z družino v Argentino, 
kjer je kmalu prevzel tajniško' mesto 
pri osrednjem predstavniškem društvu 
protikomunističnih naseljencev v Dru
štvu Slovencev. Na tem mestu je ostal 
skor0 polnih 10 let. nato ¡pa prevzel 
uradniško mesto v tekstilni tovarni v 
Ciudadeli. V odboru Društva Slovencev 
'je ostal še naprej ter je bil nekaj po
slovnih dob tudi podpredsednik. S svo
jo družino živi v lastnem domu v slo
venskem naselju Castelar Alto ter na 
bližnji slovenski Pristavi že več let vodi 
kot /predsednik Društvo slovenska pri
stava-

Svob. Slovenija jubilantu k 60-1-etnici 
iskreno čestita s prošnjo Bogu, da bi 
mu naklonil še dolgo življenje v zdrav
ju in moči v sTečo njegovi družini in v 
korist slovenski skupnosti-

jala pri gledalcih, pripada v prvi vr
sti v zaslugo g režiserju Janezu Šp-ehu, 
ki je postavil res celega, sicer nevid
nega moža. Scenograf g- Tine Oblak 
se je moral boriti še z bolj začetnimi 
možnostmi novega odra in je storil, kar 
je mogel, šepetalka, gdč- Marija Modic, 
je poskrbela, da je mogel iti tekst ne
moteno čez pozornico.

Naslednjo soboto, 18. t- m. so Cara. 
pachayci gostovali v San Martinu s 
Srenjo Janeza Jalna, katere primiera je 
bila pred dobrim mesecem na doma
čem odru. Poročevalec je tam ni mo
gel obiskati in je prišel topot k re/priži, 
ki je že po navadi kakovostno vedno 
boljša. Za predstavo je vladalo dosti 
zanimanja, dasi so mnogi Sanmartinča- 
ni -bili zavez/ani drugod, kot na Gallu
sovem koncertu, drugi dan na ponovitvi 
prvega svetega obhajila itd. Pred pri
četkom predstave se je soparno nebo 
zelo pooblačilo in -vlila se je huda plo
ha, kar je marsikoga odvrnilo od obis
ka Srenje. -Stvar je imela za posledico 
precejšnjo zamudo začetka, a ko je do
bre pol ure pozneje stopil pred provi
zorični oder g. Rudolf Slmersu, da po
zdravi mile goste, mu je odgovoril krat
ko g. režiser nadzornik Petelin, ki je 
pograjal /premajhno zanimanje Sanmar. 
tinčanov za gostovanje. A že med nje
govim -govorom se je zaradi prenehanja 
naliva število 'Obiskovalcev podvojilo, 
med prvim dejanjem več -kot početvo-

rilo in je bil obširen galpon nazadnje 
kar dobro zaseden; največ je bilo mla
dine.

Srenja je bila dobro naštudirana, a 
.notil je malo provizoričen oder s pre
tankim prozornim zagrinjalom in motili 
s0 nekateri premalo maskirani liki. Ta
ko sta bila oba inženirja po videzu pre
mlada, kakor sta sicer vse dobro znala. 
A gledališko izdelani sta predvsem fi
guri Pogačarja '(g- I- Tršan) in Dane 
(gdč. M. Mramor). Tadva sta skozi vs/a 
štiri dejanja nosil-a pezo igre, večina 
aplavza, ki ni bil majhen, je veljalo 
njima in na koncu igre še ing. Erženu 
(J. /Pleško). S0 bili pa tudi drugi so
delujoči vseskozi na mestu, tako teta 
Franica (ga. D. Draganova), Gros g- 
Senovršnik) in njegov sin ing. Gros 
(F. Korošec 1, da posebej poudarimo še 
Martino (gdč- Draganova), ki je še od 
Jakoba Rude /nismo pozabili, in Ovsen
ka (g- I- Gričarja), ki je v zadnjem ča
su vskočil namesto g. Klemena. Pomanj
kljivo je bilo tudi to, -da ni bilo na raz
polago programov. G. režiser ABrn Pe
telin je ekiibel za hiter potek igre, v 
čemer so ga podprli vsi' igralci z zna
njem vlog. trudil se je, da so govorili 
lepo slovenščino in da so igralci igrali 
v lepi soigri in če je bilo 'kaj navzkriž 
te krivda na provizoričnem odru. Glede 
dam moram še .posebej pohvaliti nji
hove noše, ki so bile v stilu oblačil v 
dobi, ko je Janez Jalen pisal Srenjo.

Marijan Marolt
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S L O V E N C I

ZDRUŽENE DRŽAVE AMERIKE

Prijatelj lista nam piše

Huntington, 28. oktobra
Po štirih mesecih se zopet oglašam 

f  Sv. .Sloveniji s kratkim, poročilom. V 
,_v. Sloveniji sem čital o ogromni po
plavi na področju Vel. Buenos Airesa. 
,.al je poleg drugih nesrečnih prizadeta 
tudi moja hčerka, ki živi v Tigrah. Pi- 
s :la mi je, da je bilo grozno videti ka
ko je voda drla in odnašala vse, kar je 
dosegla. Piše, da so bili štiri dni na 
strehi na sosedovi hiši. Vsakogar, ki je 
padel v vodo, so valovi odnesli-

Ko sva se z ženo leta 1959 odprav
ljala v ZDA, je bila ravno tisti dam tu
di povodenj in sem imel priložnost gle
dati kako je bila vsa okolica pod vodo. 
Seveda je sedaj povodenj mnogo hujša 
od tedanje. Ljudem je vse uničeno, kar 
so imeli: 'hiše in premičnine. Obžalujem 
vse prizadete in želim, da bi si ¡čimprej 
opomogli od nesreče.

T0 leto smo imeli pomlad zelo kasno. 
Poletje je minilo. Rekel hi neopaženo. 
Sedaj imamo tu indijansko poletje. Vse 
drevje v gozdu se je spremenilo v naj
različnejše barve. Kakor hitro bo padla 
močna slana, bo odpadlo tudi listje ter 
bo drevje ostalo golo.

V prvi polovici oktobra nas je obi
skala ga Marija Delič s hčerko Zdrav
ko. Pred 10 leti so se izselili iz Argen
tine v Kanado. Marija je hčerka Mihe 
in Roze Lesnik. Vsa družina je v Ka
nadi razen sina Vinka, ki je v Argen-
fini.

Ob obisku New Yorka smo si ogle
dali enega izmed osmih čudežev na sve
tu, t. j. nebotičnik is 102 nadstropjema. 
Imenuje se Empire State. Visok je 448 
metrov. Ima 74 dvigal, ki se dvigajo v

ob 11.30: sv. maša za raj. škofa — blagoslovi tel j a 
Pel bo Slovenski pevski zbor „Gallus“ 
ob 12-30: kosilo po izbiri
ob 16.30: nastop otrok slovenskih šol Velikega Buenos Airesa

•  beseda zahvale
•  odrski prizor za smeh in dobro voljo „Variete — Žegnanje 1967
•  vesela družabnost

SPORED:

dr. Gregorija Rožmana in za vse dobrotnike Slovenske hiše.
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Vsi iskreno vabljeni!

•nanj kot eni sekundi za eno nadstropje. 
Nebotičnik ima 1860 stopnic. Mislim, 
’a nihče ne hodi do vrha nebotičnika. 
Ti se pač preveč utrudil. Stopnice upo- 

vhVn samo v primeru okvare na dvi
galih. Za pometanje in čiščenje je v ne
botičniku zaposlenih 200 žensk .Oken 3e 

-i»m 6.500 Vsak mesec rib dvakrat 
pomijejo. Dalje je v nebotičniku zapo- 

;i, ignoo ^ay/rrh delavcev. Dnevno 
obišče nebotičnik 35.000 ljudi. Tudi ti
sti dan, ko smo bili mi v njem, je bilo 
še i mnogo drugih obiskovalcev- Videli 
smo1 Japonce, Kitajce, Čehe itd.

Z nebotičnika je krasen razgled po 
mestu in daleč ven v štiri države. Prav 
na vrhu je gostilna, v kateri točijo sa_ 
mo brezalkoholne pijače.

New York je otok. Po eni strani teče 
velika plovna reka Hudson, po drugi pa 
reika East River. 'Čez obe reki je postav
ljenih več dolgih visečih mostov-

Lepo pozdravljam hčerke, njihove 
družine, prijatelje, vse bralce Svobodne 
Slovenije, njene urednike in sotrudfiike.

Frank Žele

Z aključek  šo le  
in

obisk sv. Miklavža
v Našlem domu v San Justo

bo v soboto 2. dec. ob 18.

Miklavžev odposlanec bo v Našem 
doimu že ob 16 uri.
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Miklavžev večer
za odrasle

V Soboto, 9. decembra ob 20-30 
na vrtu Slomškovega doma
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Počitniški dom v eordobskih gorah 
bo odprt le za Slovence od 1.. januarja 
do konca februarja. Kdor želi svoj od
dih preživeti v njem, naj se prijavi 
čim prej na naslov: Hanželič Rudolf, 
San Esteban, Sierras de Córdoba. Za 
neprijavljene ne bo prostora.

Podrobna pojasnila daje po dobroti 
Dušnopastirska pisarna na Ramón Fal- 
conu 4158.

Ves t n i k  S F Z
Mladinske počitnice

Zvezni mladinski organizaciji tudi 
letos pripravljata letno ¡počitniško tabo. 
rjenje, ki naj, bi bilo delno v Miramaru 
in delno v Bariločah, tako da nudita 
članstvu priložnost za oddih in tudi za 
spoznanje drugih krajev- Počitniški pro
gram se bo vršil v sledečem redu:

Od 16. do 30. januarja SDO v ¡Mi
ramaru;

od 1. do 15. februarja v Bariločah. 
To počitniško kolonijo organizira mla
dinski referent pri Zedinjeni Sloveniji;

od 16. februarja do 1. marca SFZ v 
Miramaru.

Radi nabav voznih listkov je vpisnina 
1500 pesov za Miramar in 2.000 pesov 
za Bariloče-

Vpisnina in druge poizvedbe se lahko 
stavijo v Slovenski hiši vsako nedeljo 
po maši do 17. decembra.
Nov odsek:

V soboto je bil ustanovljen nov od
sek Slovenske fantovske zveze v San 
Miguelu-Hurlinghamu. Na ustanovnem 
občnem zboru sta bila navzoča predsed
nik in podpredsednik Zveze, katera sta 
dala nekaj ¡navodil za bodoče delo.

Odsek šteje 16 članov. Odbor je se
stavljen takole: predsednik ¡Skvarča 
Karel, delegat pri Zvezi Kogovšek 
Franci, športni referent Učakar Mari
jan, blagajnik Kunčič Janez, tajnik 
Kogovšek Ivan, kult. referent Opeka 
Peter, duh. vodja dr. Alojzij Kukoviča.

■SSK!'*
O B  V E S T I £  A

Sobota, 25. novembra 1967:
V Slovenski hiši ob 19 XIII- kulturni 

večer SKA. Predaval bo dr. T. Debeljak 
o ruski pesnici Ani Ahmatovi. Sledili 
bodo slovenski prevodi njene v Sovje- 
tiji prepovedane zbirke Requiem, Ahme- 
tove ruski prevodi iz slovenskega pes
ništva (Levstik, Jenko), in nazadnje pe
sem sovjetskega pesnika Jevtušenka v 
spomin lani umrli pesnici Ahmatovi.

V Slomškovem domu ob 20 predsta
va Ženin iz Amerike-
Nedelja, 26. novembra 1967:

Žegnanje v Slovenski hiši.
V Slomškovem domu po maši se

stanek.
Na Kanalu 7 ob 10. prenos mase, pri 

kateri bodo prisotne razne izseljenske 
narodnostne skupine. Med temi bo tudi 
slovenska.
Sobota. 2. decembra 1967:

Slovenski dom, San Martin, popoldne 
skleD šole. zvečer ob 19 miklavževanje 
č ta mik posluje ves ¡dan)-

Celodnevna prireditev v Škofovem 
zavodu v Adrogueiu.
Pet,“k, 8. decembra 1967:

Na Slomškovem domu ob 18 Sv. Mi
klavž za otroke.

V S W e n sk i h iši ob 19- proslava 
Brezmadežne.
Nedelia, 10. decembra 1907:

Slovenski dom v San Martinu: Pev
sko glasbena prireditev ob 16 v kole
giju Sagrado Corazón.

V Slovenski hiši ob 18. čajanka SITO 
in SFZ z miklavževanjem.

SLOVENSKI DOM V SAN MARTINU

Šesta pevsko glasbena prireditev
bo v nedeljo 10. decembra ob 16

v dvorani kolegija Sagrado Corazon (nasproti Slovenskega doma)

uBiiiiiiiiaiMMiiiMMiiiiiiiiiiiiiaNmanii
PRAVNA POSVETOVALNICA — za člane brezplačno. — Vodi dr. 
VITAL AŠIČ- Vsako 1. in 3. soboto v mesecu od 17 do 19. Prosimo, 
da se interesenti predčasno prijavijo ali osebno ali pa po telefonu-

TELEFONSKI IMENIK — Pripravljamo nov slovenski telefonski 
imenik. — Prosimo vse, ki imajo svoj telefon in hočejo biti v ime

niku, da nam sporočijo svoje številke d0 konca novembra.

SLOVENSKA. HRANILNICA z. z o. z.
(Cooperativa de Crédito S. L. O. G. A.,Ltda.)

Bmé. Mitre 97 RAMOS MEJIA T. E. 658-6574
URADNE URE: torek, četrtek in sobota od 16—20

V SOBOTO, 25. NOVEMBRA, BO V 
SLOMŠKOVEM DOMU PONOVITEV 
VESELOIGRE

ŽENIN
IZ
AMERIKE

REŽIJA: STANE NOVAK 

PRIČETEK OB 20
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Naročnina Svobodne Slovenije za leto 
1967: za Argentino $ 1,900--- Pri poši
ljanju po pošti doplačilo $ 100.—  Za 
ZDA in Kanado: 12 dolarjev za pošilja
nje z letalsko pošto, in 9 dolarjev za 

pošiljanje z navadno pošto. 
Talleres Gráficos Vilko S-R-L., Estados 
Unidos 425, Bs. Aires. T. E. 33-7213

skupščino deležnikov
družbe EDIN sklicujemo za 9. de
cembra 1967 ob 17 na Pristavi v Ca. 
stelarju v zadevi dokončne ureditve 
lastninske pravice.

Skupščina bo polnopravno sklepa
la ob vsaki udeležbi.

Upravni odbor

Izpiti na Ukrajinski katoliški uni
verzi bodo: v učnih prostorih v Sloven
ski hiši 10. decembra ob 10 dopoldne — 
Primerjalna slovanska literatura, slo
venska literatura, slovenska umetnost: 
v učnih prostorih v Ukrajinski hiši: 16- 
decembra ob 17 — Uvod v filozofije 
(pismeno); 23. decembra ob 17 — Dok- 

TH5Err-’m n £ S » 6 g ,r  feneila, zgadsvrtra 
politične organizacije f vzhod. Slovanov.

DRUŠTVENI OGLASNIK
Taborjenje mladcev bo to poletje v S- 

Clemente del Tuyú v prvi polovici ja
nuarja; prostora bo za dve skupini po 
20 mladcev za teden dni.

V drugi polovici istega meseca pa bo 
v istem kraju počitniška kolonija za 
mladenke. Tudi omejena na 20 mladenk 
po en teden.

Prijave sprejemajo mladinski refe
renti posameznih domov do 13. ¡decem
bra. Podrobnosti glede datumov in stro
škov bodo pravočasno objavljene.

Kot sodelovanje z mladinskima or
ganizacijama pa ta referent prireja ta
borjenje v Bariločah v prvi polovici fe
bruarja. V poštev pride starostna doba 
17—122 let in je število 'omejeno na 20. 
Prijaviti se odboroma, mladinskih orga
nizacij. Mladinski referent ZS.

Posvet voditeljic naraščajniških mla
deniških tečajev bo v torék, 28. nov., 
v Slovenski hiši ob 19. Na dnevnem 
redu je priprava počitniških dni in po
čitniške kolonije mladenk.

Arh. Ju re V om hergar
Director de obra y 
constructor 14 cat.

Načrti za gradnje vseh vrat, no
tranjo opremo, pohištvo. Ureditve 
gradbenih dovoljenj v Capitalu in 

provinci Buenos Aires
Independencia 321 - 12?, d. 48 

Capital T. E. 30-6489

■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■■i
JAVNI NOTAR

F rancisco R aúl 
C ascante

Escribano Público
Pta. baja, ofic. 2

Cangallo 1642 Buenos Aires
T. E- 35-8827

Rr. FRANC KNAVS
ODVETNIK

Lavalle 1290, p. 12, of. 2, Capital
T. E. 35-2271

Uradne ure od 17—20 
Na telefonu tudi dopoldne (10—12)

Lujdn, Franeia 952 
T. E. 735 ali 516

V petek in soboto od 9—13

Nedelja, 3. decembra

CELODNEVNA PRIREDITEV V ŠKOFOVEM ZAVODU
za  osm o ob letn ico  sm rti šk o fa  dr. G. R ožm ana  

in  ob 15-letn ici zavod a
DOPOLDNE:

ob 11.00 koncelebrirana sv. maša za žive in mrtve dobrotnike zavoda 
Po maši asado

POPOLDNE:
ob 15.00 Blagoslovitev prostorov v novi zgradbi zavoda

Odkritje in blagoslovitev spominske plošče pokojnega 
škofa dr. G. Rožmana, ustanovitelja zavoda 
Akademija v čast pokojnemu škofu 

^Družabni del

Dobrotniki, bivši gojenci zavoda in njihove družine, prijatelji usta
nove, častilci polk. škofa —• 3. decembra 1967 na svidenje v Adrogueju

Vsem prijateljem in znancem sporočamo žalostno novico, da 
je dne 7. novembra t. 1. v 81 letu starosti, previdena s tolažili sv. 
vere, umrla v Mengšu naša draga mama, stara mama, gospa

Katarina Krušič Zarnikr o s .

K zadnjemu zemskemu počitku so jo položili dne 9. novembra 
t. 1. na pokopališču v Mengšu.

Počivaj v miru, ljuba mama! Vsemogočni, kateremu si zvesto 
služila, naj Ti bo bogat plačnik!

Ž a l u j o č i :

Sin France z družino; ¡hčere Kristina por. Slabič z družino; 
Marija por. Krajnik z družino; Ivana, Pavla por. Svetlin z

družino-

Ramos Mejia, San Justo, ¡Girard (ZDA) in Mengeš

Zahvala
Ob tako hudi življenjski preizkušnji, ki nas je zadela ob izgubi 

mojega ljubega moža in našega skrbnega očka, se iz vsega srca za
hvalim vsem, ki ste nas tolažili in nam bili v pomoč.

Največja zahvala g. dr. Starcu, ki je tako hitro prihitel in po
delil našemu ljubemu Srečku zakrament sv. maziljenja, zdravniku 
¡g. dr. Morenu, ki je storil vse, kar je 'bilo v njegovi moči, da bi mu 
obranil življenje, oč. gg. msgr. Oreharju, Merniku, Langusu, Petelinu 
za opravljene molitve, 'čč. gg. Bergantu in Merniku zia pogrebno, 
opravilo in poslovilne besde ob odprtem grobu. Prav tako g. Čarma
nu, ki se je od našega dragega rajnika poslovil v imenu Našega 
doma z globokim sočutjem.

Iskrena hvala družinama Lipušček in Andrejak za vso pomoč 
in skrb, gospe Ljubi, da je talko hitro obvestila prijatelje in znance 
na vse strani in nam bila v vso pomoč in g Silvu, ki je imel težko 
nalogo, da je ljubljena mamo doma v Trnovem pripravil na tako hud 
udarec.

Hvala vsem faranom, prijateljem in znancem, ki so v velikem 
številu prihiteli in molili zanj. Vsa zahvala tudi sorodnikom za po
moč in vence družinam Trpin, Jenko, Groznik in bodočemu svaku 
g. Rovanu, Podjetju Santa R-osa za vence, tolažbo in veliko pomoč.

Posebna zahvala vsem sodelavcem rajnega Sreča v pisarnah, 
ki so velikodušno pomagali in sočustvovali z nami. Enalko tudi vsem 
našim ¡sosedom domačinom in družini Dovšak, ki so zares globoko ču
tili z nami in nam še stojijo ob strani.

Vsem naj Bog poplača to dobroto!
Svojega moža Srečka Beliča pa vsem priporočam v molitev in 

blag spomin.

Žalujoča žena z otroci


